

ALSMANDENS GRUPPE  
SPRECHERGRUPPE  
SPOKESMAN'S GROUP  
GROUPE DU PORTE-PAROLE  
GRUPPO DE PORTAVOCCE  
BUREAU VAN C

**INFORMATION  
INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG  
INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION  
NOTA D'INFORMAZIONE  
TER DOCUMENTIE**

COM (74) 1969 final

Brussels, November 1975

FOOD AID PROGRAMME FOR CEREALS FOR 1975-76

The Commission issued a communication to the Council on 7 November relating to the 1975-76 food aid programme for cereals. Considering the urgency of the requirements, the Commission believes that this programme ought to be approved before the end of the year. The proposal relates to the Community action as such, i.e. to the total of 707,850 metric tons, that is 55% of the total undertaking of the Community and the Member States (1,287,000 metric tons) in connection with the Convention on Food Aid. The Commission is proposing at this stage a programme corresponding to the 1976 budget appropriations as adopted by the Council at the first reading, but it solemnly requests the Council to review its position and to accept the proposal for an increase which appears in the preliminary draft budget.

The food situation facing developing countries

According to the FAO forecasts, the cereal shortage in developing countries will amount to between 56 and 58 million metric tons in 1975-76. This situation is all the more serious because it is accompanied in 1975 by a fresh decline in external financing for most of the developing countries which are not petroleum producers.

The size of the requirements is shown by the requests (36 countries or international organisations) made to the Community, which amount in all at present to 1,860,000 metric tons.

Even though it concentrates the aid on the most deprived countries, the available means do not allow a reply adapted to their needs to be given to the developing countries. Consequently, the Commission recalls the need to increase Community aid (increase from 707,850 to 1,064,300 metric tons) in the hope of achieving the aim adopted by the World Food Conference (10,000,000 metric tons per year), an aim which has just been confirmed by the 7th Special Meeting of the United Nations.

1975-76 aid programme: priority to the most needy

The appropriation proposed for the 707,850 metric tons is as follows:

- 544,000 metric tons as direct aid to developing countries
- 105,000 metric tons to the international organisations (ICRC, League of Red Cross Societies, UNICEF, WFP, UNRWA)
- 58,850 metric tons in reserve to cover emergencies.

Direct aid will be attributed to the level of 82% to the **neediest** countries of the Indian sub-continent, Africa and Latin America. In all cases, they would

benefit countries which have a shortage of cereals and which, for the greater part have an annual per capita income of less than 300 dollars. Account is also taken of the external financing situation.

The programme also provides for taking the costs of dispatch into account for the quantities delivered to the international organisations and to certain particularly deprived countries.

The cost of the programme is estimated at about 97 million u.a. to be set off against the 1976 budget. It should be recalled that the credits represented by the Commission for financing a programme of 1,064,300 metric tons amount to 146 million u.a.

Note: The Commission will immediately issue its proposals relating to the 1976 programmes for powdered milk and butteroil.

Cereal shortage in developing countries (FAO forecasts)

1973-74	55.6-58.5 million metric tons
1974-75	56.8 million metric tons
1975-76	51.5 million metric tons

Balance of payments deficit in the developing countries (IMF forecasts)

1974	40 million dollars (less developed countries: 28 million)
1975	47 million dollars (less developed countries: 35 million)

TALSMANDENS GRUPPE  
SPRECHERGRUPPE  
SPOKESMAN'S GROUP  
GROUPE DU PORTE-PAROLE  
GRUPPO DEL PORTAVOCE  
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**INFORMATION**  
**INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG**  
**INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION**  
**NOTA D'INFORMAZIONE**  
**TER DOCUMENTIE**

Bruxelles,

novembre 1975

**PROGRAMME D'AIDE ALIMENTAIRE EN CÉRÉALES POUR 1975/76.**

La Commission a arrêté le 7 novembre une communication au Conseil concernant le programme 1975/76 d'aide alimentaire en céréales. Compte tenu de l'urgence des besoins la Commission estime que ce programme devrait être approuvé avant la fin de l'année. La proposition porte sur l'action communautaire proprement dite, c'est-à-dire sur un total de 707.350 tonnes soit 55 % de l'engagement global de la Communauté et des Etats membres (1.287.000 tonnes) au titre de la Convention d'aide alimentaire. La Commission, à ce stade, propose un programme correspondant aux crédits budgétaires 1976 tels qu'ils ont été arrêtés par le Conseil en première lecture, mais elle invite solennellement celui-ci à revoir sa position et à accepter les propositions d'augmentation figurant à l'avant projet de budget.

Situation alimentaire préoccupante des pays en voie de développement.

Selon les estimations de la FAO le déficit céréalier des pays en voie de développement serait compris entre 56 et 58 millions de tonnes en 1975/76. Cette situation est d'autant plus grave qu'elle s'accompagne d'une nouvelle détérioration en 1975 des finances extérieures de la plupart des P.V.D. non producteurs de pétrole.

L'importance des besoins se manifeste dans les demandes (36 pays ou organismes internationaux) adressées à la Communauté qui totalisent, au stade actuel, 1.360.000 tonnes.

Même en concentrant l'aide sur les pays les plus démunis, les moyens disponibles ne permettant pas de donner aux P.V.D. une réponse adaptée à leurs besoins.

Aussi la Commission rappelle-t-elle la nécessité d'un accroissement de l'aide communautaire (augmentation de 707.350 à 1.064.300 tonnes), dans la perspective de la réalisation de l'objectif fixé par la conférence alimentaire mondiale (10.000.000 de tonnes par an) objectif qui vient d'être reconfirmé lors de la 7ème session spéciale des Nations Unies.

Le programme d'aide 1975/76 : priorité aux plus pauvres.

L'affectation proposée pour les 707.350 tonnes est la suivante :

- 544.000 tonnes en aide directe à des pays en voie de développement
- 105.000 à des organismes internationaux (CICR - Ligue des sociétés de la Croix Rouge - UNICEF - P.A.M. - UNRWA)
- 58.350 tonnes de réserve pour faire face aux situations d'urgence

Les aides directes seront affectées, pour 82 % aux pays les plus nécessiteux du sous continent indien, d'Afrique et d'Amérique latine. Dans tous les cas elles bénéficieront à des pays présentant un déficit céréalier et qui dans leur grande majorité ont un revenu par tête de moins de 300 \$ par an. Il est tenu compte également de la situation des finances extérieures.

Le programme prévoit en outre la prise en charge des frais d'acheminement pour les quantités livrées aux organismes internationaux ainsi qu'à certains pays particulièrement démunis.

Le coût de ce programme est estimé à environ 97 Millions d'U.C. à imputer au budget

1976. Rappelons que les crédits demandés par la Commission pour financer un programme de 1.064.300 tonnes s'élevaient à 146 Millions d'U.C.

Nota : La Commission arrêtera incessamment ses propositions en ce qui concerne les programmes 1976 pour la poudre de lait et le butteroil.

Déficit céréalier des P.V.D. (estimations FAO)

1973/74	55,6 à 50,5 millions de tonnes
1974/75	56,0 millions de tonnes
1975/76	51,5 millions de tonnes

Déficit de la balance des paiements des P.V.D. (estimations FMI)

1974	40 milliards de \$ (P.V.D. les moins développés: 20 Mrds)
1975	47 milliards de \$ (P.V.D. les moins développés: 35 Mrds)